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Zápis z druhého zasedání AS UK dne 9. února 2024 

 
1.  Zahájení 
 
JUDr. Ing. Josef Staša, CSc., předseda AS UK, v 12:30 hod. přivítal přítomné členy AS UK i hosty. Zasedání se konalo 
v Malé aule Karolina. 
 
Program zasedání AS UK 

Předsednictvo AS UK navrhlo program zasedání AS UK. Program byl rozeslán členům AS UK a zveřejněn na internetových 
stránkách senátu. 
 

1. Zahájení 
2. Vystoupení J. M. paní rektorky 
3. Vnitřní předpisy UK 
4. Politika nakládání s výzkumnými daty na UK 
5. Právní jednání 
6. Informace z pracovních komisí 
7. Informace z Rady vysokých škol 
8. Různé 

 
Návrh usnesení: 



 

„AS UK schvaluje program zasedání.” 
Schváleno tichým souhlasem 
 
 
2. Vystoupení J. M. paní rektorky 
 
JUDr. Ing. Josef Staša, CSc., předseda AS UK, uvedl tento bod a předal slovo J. M. paní rektorce. 
 
J. M. paní rektorka uvedla, že byl ukončen měsíc pro fakultu, posledního setkání se zúčastnil i prezident Pavel. Mediálním 
prostorem běží v souvislosti s tragédií na FF UK spoustu informací ohledně komunikace UK. Vedení UK je v současné 
době ve spojení s rodinami všech 14 zemřelých a připravuje se společné setkání, které by se mělo konat koncem února. 
Centrální osobou pro komunikaci je Ing. Henebergová, rodiny s ní komunikují o nejrůznějších věcech. Zároveň se otevírá 
otázka vzniku pamětní desky. Rodiny jsou vděčné, že UK je podporuje v nesdělování jmen obětí. Co se týče komunikace 
se zraněnými, vedení FF UK se aktivně daří je individuálně a citlivě vztahovat zpět do studia. Třetí oblastí, o kterou je 
třeba se zajímat, je oblast psychosociální podpory, který byla koncem ledna vedení UK předána od ministerstva vnitra. 
Je třeba, aby se ve spolupráci s ním začalo postupně budovat centrum resilience, které bude spadat pod UK Point. 
Probíhá také komunikace s norskými kolegy ohledně vhodných opatření po útoku a bude zřejmě možné na podpůrná i 
preventivní opatření čerpat norské fondy. Vedení UK je rovněž ve spojení s několika izraelskými univerzitami a experty 
na ochranu měkkých cílů. Dále se diskutuje otázka, kolik peněz MŠMT bude muset vyhradit na budování postupných 
bezpečnostních opatření. V této souvislosti proběhlo i neformální setkání vedení UK s ministrem vnitra. Vedení UK 
spočítalo, že dohromady by se mělo jednat o 200 milionů Kč na rok. Příští týden proběhne zasedání ČKR, kde se bude 
diskutovat o celé řadě dalších souvisejících témat. 
 

Rozprava 
 
Bc. Čech uvedl, že v posledních letech byly rektorátní kapacity psychologické pomoci naprosto vyčerpané a 
psychologická pomoc byla nedostupná. Chápe, že univerzita není od toho, aby suplovala selhání státu v oblasti duševního 
zdraví, ale zajímalo by ho, jak vedení UK plánuje zajistit, aby do budoucna byla psychologická podpora pro studenty a 
akademické pracovníky k dispozici. J. M. paní rektorka uvedla, že kromě toho, že se navyšuje kapacita stávajících 
poraden, ukázalo se, že se vyplatí i spolupráce s externími subjekty. Do budoucna se UK již nebude spoléhat jen na 
interní zdroje. 
 
Dr. Bičovský vyzdvihl práci dr. Farkaše a fungování Nadačního fondu UK v krizové situaci. Dotázal se, zda i po této 
zkušenosti bude vedení UK věnovat kapacity tomu, aby se Nadační fond UK nadále rozvíjel a profesionalizoval. J. M. 
paní rektorka uvedla, že si uvědomuje, že bude potřeba Nadační fond UK podpořit, ale neměla zatím čas probrat s paní 
kancléřkou, jaké budou konkrétní kroky. 
 
  
Návrh usnesení: 
„AS UK bere na vědomí informace od J. M. paní rektorky.” 
Schváleno tichým souhlasem 

 
 
3. Vnitřní předpisy UK 
 
Tento bod uvedl JUDr. Ing. Josef Staša, CSc., předseda AS UK, a představil došlé návrhy vnitřních předpisů UK a 
plánovaný průběh projednávání. 
 

I. Dílčí změna Jednacího řádu Akademického senátu UK (č.j. 10/2024) 

 
JUDr. Staša, předseda AS UK, uvedl, že na základě průběhu minulého zasedání AS UK se tři členové AS UK dr. Farkaš, 
dr. Staša a dr. Greger rozhodli předložit novelu Jednacího řádu AS UK, která by umožnila tajně hlasovat prostřednictvím 
elektronických hlasovátek. 

JUDr. Staša, předseda AS UK, seznámil AS UK se stanoviskem J. M. paní rektorky. 

Předkladatelé provedli na základě doporučení Legislativní komise AS UK modifikaci tohoto návrhu, která se skládá ze 
dvou částí. Legislativní komise AS UK doporučila vzít obě části modifikace za základ dalšího projednávání. Nejprve tedy 
plénum hlasovalo o tom, zdali znění modifikace může být vzato za základ dalšího projednávání. 

První část modifikace byla na hranici legislativně technické opravy a spočívala ve změně slova „anonymita“ na „tajnost“ 
a změně slovního spojení „hlasovací lístek“ na „hlas“. 

Hlasování o modifikaci č. 1 

Pro 54, proti 0, zdržel se 0 

Schváleno 
 
Druhá část modifikace spočívala v úpravě toho, že se v případě volby a odvolání rektora nebude hlasování elektronickými 
hlasovátky možné. 
 
Hlasování o modifikaci č. 2 

Pro 55, proti 1, zdržel se 3 



 

Schváleno 

 
JUDr. Staša uvedl, že Legislativní komise AS UK vyjádřila k předloženému návrhu souhlasné stanovisko. 
 
Návrh usnesení: 
„AS UK schvaluje návrh dílčí změny Jednacího řádu Akademického senátu UK (č.j. 10/2024) ve znění modifikace 
předkladatele.“ 
Hlasování 
Pro 59, proti 0, zdržel se 0 
Schváleno 
 

II. Dílčí změna Studijního a zkušebního řádu UK (č.j. 11/2024) 

 
JUDr. Staša, předseda AS UK předal slovo předkladateli, J. M. paní rektorce. J. M. paní rektorka uvedla, že návrh reaguje 
na tragédii na FF UK a upravuje některé věci, které nemůže FF UK upravit sama ve svých vlastních předpisech. FF UK 
chce mít především možnost prodloužit studium těm, kteří to v souvislosti s tragickou událostí potřebují. 

Dr. Farkaš uvedl, že návrh obsahuje prodloužení maximální doby studia, ale neřeší výpadek plnění stipendijního fondu 
FF UK. Dotázal se, jak se k tomu staví vedení FF UK a RUK, protože to může vést například k tomu, že nebudou peníze 
na doktorandská stipendia. J. M. paní rektorka uvedla, že zatím to vypadá tak, že tyto „ušlé zisky“ nebude možné pokrýt 
z příslušných 20 mil. Kč, které by měly putovat směrem na FF UK. Doufá, že se podaří přesvědčit MŠMT, aby šlo částku 
věnovat na širší záběr aktivit, ale obává se, že to možné nebude. Mgr. Maňásek potvrdil, že z fondu F tato věc hradit 
nepůjde, ale vedení UK bude jednat s vedením FF UK, jakým způsobem jí toto kompenzovat. Dr. Staša doplnil, že 
problematiku poplatků řeší Příloha č. 2 Statutu UK. 

JUDr. Staša uvedl, že k návrhu nebyl podán žádný pozměňovací návrh. 

Pavel Linzer, předseda Studijní komise AS UK, uvedl, že Studijní komise AS UK vyjádřila k návrhu kladné stanovisko. 

JUDr. Staša uvedl, že Legislativní komise AS UK vyjádřila k předloženému návrhu souhlasné stanovisko. 
 
Návrh usnesení: 
„AS UK schvaluje návrh dílčí změny Studijního a zkušebního řádu UK (č.j. 11/2024).“ 
Hlasování 
Pro 59, proti 0, zdržel se 0 
Schváleno 

 

 

4. Politika nakládání s výzkumnými daty na UK 

 
JUDr. Ing. Josef Staša, CSc., předseda AS UK, uvedl tento bod a předal slovo J. M. paní rektorce k představení materiálu. 
 
J. M. paní rektorka uvedla, že předložený materiál provazuje vědeckou činnost na fakultách a činnost ÚKUK. Byl 
debatovaný v rámci pracovní skupiny složené ze zástupců všech fakult. Hlavním principem je, že se UK bude snažit, aby 
data byla nalezitelná, dostupná, interoperabilní a opětovně využitelná. Než tyto principy naplníme, bude to ještě nějakou 
dobu trvat. Prof. Krištoufek doplnil, že jde o počáteční dokument na dlouhé cestě a budou následovat další kroky. 
Materiál byl do určité míry detailu projednán na Komisi pro vědu AS UK. 
 
Dr. Greger, předseda Komise pro vědu AS UK, seznámil členy AS UK se stanoviskem Komise pro vědu AS UK, která 
doporučila k předloženému materiálu vyjádřit doporučující stanovisko. Dle informací od prof. Krištoufka se politika 
nakládání s výzkumnými daty nerovná otevřené vědě, z čehož byly obavy. Kvitováno bylo, že jde o materiál doporučující 
povahy, který příslušné mechanismy nastavuje. Členové komise upozorňovali na to, že v mnohých projektech 
meziinstitucionální spolupráce jsou naopak různými pravidly nuceni do toho, aby takovou politiku měli, což brzdilo 

některé kroky. Na druhou stranu bylo zmíněno, že se od politiky nakládání s výzkumnými daty do budoucna očekává 
větší aktivita centra směrem k podpoře fakultám. Zároveň se diskutovalo o tom, že u kvalifikačních prací se také často 
pořizují data, která by měla principy politiky dodržovat, a že odpovědnost za to v zásadě nese vedoucí dané práce. Za 
nedodržení politiky však není žádná sankce. 
 
 
Návrh usnesení: 
„Akademický senát UK projednal materiál „Politika nakládání s výzkumnými daty na UK“ s kladným stanoviskem.“ 
Hlasování 
Pro 57, proti 0, zdržel se 2 
Schváleno 
 

 

5. Právní jednání 

a) Dodatek č. 2 ke Smlouvě o dílo se „Společností MEPHARED – BAK & SYNER“      
 



 

JUDr. Ing. Josef Staša, CSc., předseda AS UK, uvedl tento bod a předal slovo Mgr. Maňáskovi, kvestorovi UK, 
k představení předloženého materiálu. 
 
Mgr. Maňásek uvedl, že předmětem dodatku jsou tři změny. První se týká započtení prací, jehož výsledkem je celkové 
snížení ceny zhruba o 30 mil. Kč. Druhou změnou je posun jednoho z milníků o 40 dnů, protože UK hledá další prostor 
pro úspory ve stavbě a jedna ze změn je změna provedení konstrukce stavby. Aby bylo možné tuto změnu realizovat, 
je třeba upravit projektovou dokumentaci a tím pádem posunout termín plnění. Třetí změna spočívá ve způsobu 
komunikace mezi UK a zhotovitelem, kde se navrhuje používat pro komunikaci nový software. Tato změna nemá dopad 
na cenu díla. Záměr uzavření dodatku byl projednán kolegiem rektorky i akademickými senáty obou zúčastněných fakult. 
 
Doc. Brom, předseda Ekonomické komise, seznámil členy AS UK se stanoviskem Ekonomické komise AS UK, která 
doporučila k předloženému materiálu vyjádřit kladné stanovisko. Pro kontext uvedl, že UK nyní řeší dvě velké stavby, a 
to Mephared a Albertov, přičemž na Ekonomické komisi se bude nadále řešit jejich financování. 
 
 
Návrh usnesení: 
„AS UK projednal záměr uzavřít dodatek č. 2 ke Smlouvě o dílo „MEPHARED 2 - druhá etapa Kampusu Univerzity Karlovy 
v Hradci Králové“ se „Společností MEPHARED – BAK & SYNER“ a doporučuje návrh dodatku předložit Správní radě UK k 
vydání předchozího písemného souhlasu s jeho uzavřením ve smyslu ust. § 15 odst. 1 písm. a) zákona o vysokých 
školách.“ 
Hlasování 
Pro 54, proti 0, zdržel se 4 
Schváleno 

 

b) Smlouva o dílo „UK – Výstavba Kampusu Albertov – Biocentrum“      
 

JUDr. Ing. Josef Staša, CSc., předseda AS UK, uvedl tento bod a předal slovo Mgr. Maňáskovi, kvestorovi UK, 
k představení předloženého materiálu. 
 
Mgr. Maňásek uvedl, že na výstavbu Biocentra byla v květnu vyhlášena veřejná soutěž. Nabídky na zhotovení stavby 
obdrželo vedení UK 22. listopadu 2023. Komise jako nejlepší nabídku vyhodnotila nabídku společnosti DGZ Biocentrum 
Albertov, což je konsorcium tří společností. Nabídková cena byla nejnižší ze všech nabídek. Hodnotící komise se nabídkou 
zabývala z hlediska obsahu, kvality a referencí i na úrovni subdodavatelů, vyžádala si též vysvětlení některých bodů 
nabídky. Dne 30. ledna uplynula lhůta pro podání námitek, které nikdo nepodal. Akademické senáty dotčených fakult 
vyjádřily kladné stanovisko. 
 
Doc. Brom, předseda Ekonomické komise AS UK, seznámil členy AS UK se stanoviskem Ekonomické komise AS UK, 
která doporučila k předloženému materiálu vyjádřit kladné stanovisko. 
 
 
Návrh usnesení: 
„AS UK projednal záměr uzavřít Smlouvu o dílo „UK – Výstavba Kampusu Albertov – Biocentrum“ mezi DGZ Biocentrum 
Albertov a Univerzitou Karlovou a doporučuje návrh smlouvy předložit Správní radě UK k vydání předchozího písemného 
souhlasu ve smyslu § 15 odst.1 písm. a) zák. č. 111/1998 Sb. o vysokých školách, k uzavření smlouvy.“ 
Hlasování 
Pro 53, proti 0, zdržel se 4 
Schváleno 
 
 
Dr. Farkaš uvedl, že Biocentrum se podařilo vysoutěžit dobře. Mrzí ho ale, že se UK stále nachází v „reakční pozici“ a 
čeká na to, jak se vláda postaví k NPO. Na fakultách, které jsou zapojené v obou projektech to vytváří nejistotu. Vedení 
UK dle jeho názoru nepracuje dostatečně na tom, aby nejistota byla menší, což vytváří rozpor mezi fakultami. J. M. paní 
rektorka uvedla, že jí velmi mrzí, že po hodinách jednání slyší tato slova. To, že se nakonec staví a v příslušné 
komponentě je o mnoho stovek milionů více, nespadlo z nebe. Kdyby bylo vedení UK pasivní, tyto prostředky tam 
nejsou. Chápe, že fakulty, kterých se týkají velké výstavby, jsou v nejistotě, ale vedení UK pro ně dělá vše, co je v jeho 
silách, aby jim poskytlo dostatečnou podporu. To, aby UK dokázala aktivně pokračovat, je také úkol vedení fakult. 
Dr. Farkaš uvedl, že jeho připomínka se týkala především toho, že například na Ekonomické komisi očekávali 
konkrétnější materiál. Vedení UK sice informuje o tom, jaká setkání probíhají, ale bylo by dobré na základě těchto 
setkání informace nějakým způsobem ucelit a předat fakultám. J. M. paní rektorka uvedla, že v době posledního zasedání 
Ekonomické komise AS UK ještě nebyl vydán dodatek k výzvě NPO, kde se mimo jiné pracuje s rozdělením mezi UK a 
MUNI. Vedení UK může předkládat čísla s dovětkem, o které nebude možné se opřít. Podklady od vedení fakult ohledně 

jejich kapacit také vedení UK dostává postupně. 
 
Prof. Krejsek poděkoval členům AS UK, že schválil smlouvu ke Kampusu Albertov. Z jeho pohledu jsou oba projekty 
siamská dvojčata, které nelze rozdělit a musí růst spolu. Stojí za J. M. paní rektorkou a to, co uvedl dr. Farkaš, považuje 
spíše za politickou deklaraci. Komunikace státu vázne na všech úrovních, ale to vedení UK neovlivní. Je nepřijatelné 
říkat, že jsou nějaké fakulty ve sváru, když ještě žádný spor z principu nemůže být na stole. 
 
Doc. Stráský uvedl, že se domnívá, že vedení UK pro financování staveb udělalo dost a ví, že v tom musí pokračovat. 
Nejistota je samozřejmě na všech stranách, každá velká akce je však zatížena nejistotou. Procedurálně patří věcná 
debata o financování na Ekonomickou komisi. Doc. Brom pozval na zasedání Ekonomické komise 19. března v 16:00. 



 

 
 

6. Informace z pracovních komisí 

 
JUDr. Ing. Josef Staša, CSc., předseda AS UK, vyzval předsedy pracovních komisí AS UK, aby plénum informovali o 
činnosti komisí. 
 
JUDr. Ing. Josef Staša, CSc. uvedl, že Legislativní komise AS UK se vyčerpala. 
  

Doc. Mgr. Cyril Brom, Ph.D., předseda Ekonomické komise AS UK, uvedl, že Ekonomická komise AS UK bude zasedat 
ve čtvrtek 22. února a bude se věnovat návrhu na změnu financování výuky na UK. 
 
Bc. Boňko, předseda Sociální komise AS UK, uvedl, že Sociální komise AS UK tento měsíc nezasedala. 
 
Pavel Linzer, předseda Studijní komise AS UK, uvedl, že Studijní komise AS UK, uvedl, že Studijní komise projednávala 
reformu doktorského studia. 
 
Mgr. Andrej Farkaš, předseda Komise pro IT AS UK, uvedl, že Komise pro IT AS UK se seznámila s tím, že byly předány 
do řešení tři moduly nového SIS (zápis, rozvrh, předměty). Z projektu NPO by se také měla vysoutěžit nová mobilní 
aplikace. Dále se seznámila s novinkami o M365, do kterého byla nově přidána FTVS. Zároveň byly zpřístupněny nové 
softwarové licence pro studenty za zvýhodněnou cenu. Dále se Komisi pro IT AS UK představil Mgr. Sláma jakožto nový 
garant oblasti kyberbezpečnosti v kolegiu rektorky. 
 
Mgr. Kristýna Bubeníková, předsedkyně Komise pro třetí roli AS UK, uvedla, že Komise pro třetí roli AS UK tento měsíc 
nezasedala. Pozvala členy AS UK na Kulatý stůl k otevírací době knihoven, který se bude konat dne 13. března od 18 
hodin. 
 
Bc. Dominika Erbeková, předsedkyně Petiční komise AS UK, uvedla, že Petiční komise AS UK tento měsíc nezasedala. 
 
PhDr. David Greger, Ph.D., předseda Komise pro vědu AS UK, uvedl, že Komise pro vědu AS UK se kromě politiky 
nakládání s výzkumnými daty věnovala problematice střetu zájmů v habilitačním a jmenovacím řízení. V diskusi zaznělo, 
že by úprava střetu zájmů by mohla být přísnější. Zaznívaly i opačné hlasy z menších oborů, že v případě, kdy by byla 
pravidla moc přísná, žádnou komisi by se už složit nepodařilo. Dne 19. února se bude konat další zasedání, kde se bude 
v souvislosti s habilitačním a jmenovacím řízením řešit úprava kritérií pro různé skupiny oborů. Závěrem uvedl, že 
členové Komise pro vědu AS UK se usnesli, že chtějí mít stanovený pevný termín konání svých zasedání. 
 
 
Návrh usnesení: 
 „AS UK bere na vědomí informace z pracovních komisí.” 
Schváleno tichým souhlasem 
 
 

7. Informace z Rady vysokých škol 

 

JUDr. Ing. Josef Staša, CSc., předseda AS UK, uvedl tento bod a předal slovo prof. Zahálkovi. 

 

Prof. Zahálka uvedl, že zástupci UK navrhli doc. Stráského na předsedu Ekonomické komise RVŠ, ale nebyl zvolen. 

Předsednictvo RVŠ mělo minulou středu setkání s ministrem školství, ze kterého mělo velmi dobrý pocit. Předsednictvo 

RVŠ předložilo několik návrhů, včetně návrhu na konání pravidelných setkání s ministrem jednou za dva měsíce. Byli by 

také rádi, aby na některá tato setkání přivedl zástupce z ministerstva financí, což ministr nevyloučil, ale upozornil, že 

v současné době blížících se několika voleb ministerstvo financí na žádné závazky nějakého dlouhodobého financování. 

Diskutovalo se též o novele vysokoškolského zákona a potenciálním omezování akademické samosprávy, kde ministr 

ubezpečil, že MŠMT do novely žádné takové prvky samo o sobě vsouvat nebude. Nyní se návrhem zabývá Legislativní 

rada vlády a je vůle zákon velmi rychle projednat, ale pokud přijdou podněty s Parlamentu, ministr se k tomu postaví, 

až se dohodnou v rámci koalice. Z hlediska omezování akademické samosprávy on nic navrhovat nebude. Dalším bodem 

byla doktorská stipendia, kde jednání s MF směřuje k tomu, že mu nevadí navýšení finančních prostředků. Předsednictvo 

RVŠ jako skrytý problém vidí svazování úvazků a stipendia, otázky s tím spojené se budou dále diskutovat. Co se týče 

investiční výstavby na univerzitách, na setkání zaznělo, že se objevily problémy a vláda bude chtít směřovat ke snižování 

dotačních programů. Některé věci se v případě velkých dotačních programů ukazují méně efektivní. Závěrem uvedl, že 

ministr deklaroval, že v budoucnu by bylo možné společenskovědní předměty přesunout na soukromé vysoké školy. 

 

Bc. Boňko doplnil, že SKRVŠ se od posledního zasedání AS UK ještě nesešla. Připravuje se nové programové prohlášení 

SKRVŠ a předseda SKRVŠ jedná na MPSV ohledně sociálních stipendií. Užší předsednictvo SKRVŠ mělo také schůzku 

s ministrem Bekem, kde se ale řešily vesměs organizační věci. 

 

Doc. Stráský doplnil, že priority Ekonomické komise RVŠ se daly čekat, RVŠ bude opakovat, že vysoké školství jako 

celek je podfinancované. Doc. Stráský apeloval, že je k tomu potřeba dodávat i to, co pro zlepšení situace udělají vysoké 



 

školy. Určitě bude probíhat diskuse o mzdové kohezi a tendence k jednotným tarifům vypadá, že je naprosto univerzální 

přes všechny VŠ. Co se týče podfinancování, RVŠ volá po střednědobém výhledu, který v současnosti chybí. Na úrovni 

RVŠ také vznikne debata o ukazateli „A“ a „K“. 

 

 

8. Různé 
 
V tomto bodě proběhla diskuse o změně prostor pro konání zasedání AS UK. Předsednictvo AS UK o tomto podnětu bude 
diskutovat. 
 
 
Návrh usnesení: 
 „AS UK bere na vědomí informace z bodu Různé.” 
Schváleno tichým souhlasem 
 
 
JUDr. Ing. Josef Staša, CSc., předseda AS UK, poděkoval senátorům za jejich účast na zasedání AS UK a uvedl, že příští 
zasedání AS UK se bude konat 22. března 2024. Zasedání ukončil ve 13:45. 
  
JUDr. Ing. Josef Staša, CSc. 
předseda AS UK  
 
Zapsala: Anna Matoušková, tajemnice Legislativní komise AS UK 


